
 
Informe del rector 
davant el Consell de Govern de 30 de gener de 2004 
 
 
 
Qüestions més sobresortints de l’informe que el rector ha presentat avui davant el Consell de 
Govern 

Jornades sobre el finançament de la universitat. El rector informa que, arran de l'encàrrec 
que li va fer el president de la CRUE, els dies 14 i 15 de gener es van celebrar a Madrid les 
jornades “Las Universidades en la Sociedad del Conocimiento: Financiación de la Enseñanza 
Superior y de la Investigación”, en les quals van prendre part destacades personalitats del món 
de la política, de l’empresa, dels sindicats i de les universitats. Les jornades van ser un èxit 
atesa la capacitat de convocatòria, la qualitat dels participants i dels assistents, pels temes 
tractats i per l’assoliment de l’objectiu fonamental que es perseguia: crear un fòrum estable i 
regular el diàleg entre la societat i la universitat. A partir d’ara aquestes jornades tindran una 
periodicitat anual amb la voluntat de constituir-se en referent estatal entorn el futur de la 
universitat des d’una anàlisi, una perspectiva i una reflexió conjuntes amb els representants de 
la societat. Per garantir la continuïtat d’aquest projecte s’ha creat una comissió permanent que 
tindrà cura d’assegurar la continuïtat del debat encetat.  
 
Reunió preparatòria de la mesa de diàleg entre sindicats i CRUE. S’ha celebrat recentment 
la reunió preparatòria per a la constitució d’una mesa de diàleg entre els sindicats i la CRUE. 
En aquesta reunió, segons que informa el rector, que per encàrrec de la CRUE n’és l’impulsor, 
es varen establir les bases de funcionament de la mesa així com el calendari de les sessions. 
La mesa serà presentada públicament el proper mes de febrer a Madrid i en formen part dos 
representants de la CRUE i dos representants de cadascun dels sindicats més representatius. 
Amb la creació d’aquesta mesa es disposarà d’un marc natural de relació entre la CRUE i els 
sindicats del qual fins ara s’estava mancat. 
 
Reunió entre representants dels rectors i del Ministeri. El rector informa que la setmana 
passada es van reunir representants de la CRUE i del Ministeri d’Educació, Ciència i Esport per 
preparar la propera sessió del Consell de Coordinació Universitària, que serà la darrera de 
l’actual legislatura. En la reunió es va avançar força en la majoria de qüestions relacionades 
amb el decret de règim de professorat i amb la reforma del sistema d’habilitacions. No obstant 
això, la qüestió en què es varen manifestar més punts de desacord entre rectors i Ministeri va 
ser la relativa al nombre de places d’habilitacions a convocar. En qualsevol cas, caldrà esperar 
els resultats de la sessió del Consell de Coordinació Universitària prevista per al 17 de febrer 
abans de fer-ne una anàlisi i extreure’n conclusions i valoracions que, ara com ara, seria 
precipitat fer. 
  
Decret de règim de professorat funcionari. El rector presenta l’esborrany de Decret sobre 
règim de professorat funcionari, el debat entorn el qual forma part de l’ordre del dia de la 
propera sessió del Consell de Coordinació Universitària. L’esborrany ha merescut l’informe 
favorable de la comissió mixta rectors-Ministeri i tot fa pensar que prosperarà i es convertirà en 
decret sense més problemes. El rector destaca que si s’aprova el text tal com ara està redactat, 
es podrà desenvolupar en el futur una política del professorat més flexible pel fet que el Decret, 
a banda de regular qüestions com ara la jornada laboral i les vacances, reconeixerà la 
dedicació del professorat en cadascuna de les tasques i activitats que li són pròpies (recerca, 
docència, gestió...) i establirà les forquilles horàries docents d’aplicació mitjançant el PIDA (Pla 
individual de dedicació acadèmica). 
 
Relacions amb el nou govern de Catalunya. El rector valora positivament, atesa la sintonia 
que presideix fins ara, les relacions entre els rectors de les universitats catalanes –l’ACUP– i el 
nou govern de la Generalitat de Catalunya i, en especial, amb el nou conseller d’Universitats, 



Recerca i Societat de la Informació, Carles Solà, que està mostrant una actitud molt oberta i 
dialogant. Ressalta el rector la celeritat i la disposició mostrada pel nou conseller envers la UPC 
a l’hora de tractar qüestions urgents en l’àmbit de les TIC, un tema estratègic per al 
desenvolupament social i econòmic del país. D’altra banda, el rector recorda la visita que el 
conseller Solà farà a la UPC el proper 16 de febrer, en el decurs de la qual es tractaran les 
qüestions que més preocupen a la Universitat i se l’informarà dels projectes de futur en els 
quals s’està treballant. Aquesta visita s’inscriu en el programa de trobades bilaterals que el 
conseller Solà està desplegant amb totes i cadascuna de les universitats catalanes.  
 
El rector fa referència també als canvis produïts en el DURSI i, en especial, al nomenament 
d’Oriol Ferran com a secretari de la Societat de la Informació en substitució de Jordi Albinyà. 
Assenyala que el relleu ha de servir com a incentiu per reforçar l’I2CAT. També comenta el 
relleu al front de la Fundació Catalana de Recerca de Lluís Jofre per Enric Banda, relleu que fa 
que el professor Lluís Jofre es reincorpori a les seves tasques a la UPC. 
  
Tribuna Barcelona. El rector informa de la seva recent compareixença pública a la Tribuna 
Barcelona i de l’oportunitat que va tenir d’explicar el projecte UPC, els objectius que es 
persegueixen i els reptes de futur que la institució té davant seu. El rector fa una valoració 
positiva de la compareixença, ja que va ser seguida per un elevat nombre de persones 
representants de diversos estaments socials i econòmics de la societat catalana. Afegeix que 
aquesta seva intervenció a la Tribuna Barcelona s’inscriu en el procés endegat per apropar la 
UPC a la ciutadania i explicar com es gestionen des de la institució acadèmica els recursos que 
de la societat li arriben. 
  
Reactor de l’ETSEIB. El rector informa que el BOE ha publicat recentment l’autorització per a 
la reutilització de les instal·lacions que havien acollit el reactor nuclear ARGOS a l’ETSEIB. 
Explica que amb aquest acte administratiu es finalitza el procés de clausura del reactor després 
d’haver superat les diverses fases prèvies a la seva reutilització per a altres usos. Afegeix que 
aquesta és la primera instal·lació nuclear que s’autoritza a ser reutilitzada a Espanya, prova 
evident de la capacitat i de la preparació acadèmica i tecnològica de la UPC a l’hora de fer front 
a processos de clausura d’instal·lacions nuclears per destinar-les a altres usos posteriors.  
 
Riscos laborals. El rector destaca l’expertesa que des de la UPC s’està mostrant en matèria 
de riscos laborals, que s’ha posat de relleu darrerament en dos aspectes ben concrets. D’una 
banda, per la concessió per part de la Conselleria de Treball de Galícia d’una subvenció 
destinada a la celebració del III Congrés Mundial de Riscos Laborals, un congrés que des de la 
seva primera edició lidera i dirigeix la UPC i que s’ha convertit en un referent mundial en aquest 
àmbit de la prevenció. De l’altra, pel fet que, en el decurs de la darrera trobada entre Finlàndia i 
Espanya celebrada a Barcelona, es posés de relleu la qualitat i l’excel·lència de les relacions i 
la col·laboració existents en matèria de prevenció de riscos laborals entre Finlàndia i el grup de 
la UPC liderat pel professor Pedro Mondelo. 
 
Reforma de l’ETSEIB. El rector informa que la propera setmana es reunirà la Comissió de 
Qualitat de l’Ajuntament de Barcelona per informar sobre el projecte de reforma i remodelació 
de l’ETSEIB. 
 
  


